

*(Translated from Arabic)*

**Permanent Mission of the Republic of Iraq  
to the United Nations Office at Geneva**

**Reply of the Republic of Iraq to a letter from special procedures dated 28 November  
2018**

1. With regard to the application of international standards concerning the death penalty for offences stipulated under the Anti-Terrorism Act No. 13 of 2005, the Ministry of Justice has explained that terrorism is defined in article 1 of the Act as follows: “Any criminal act committed by an individual, group or organization that targets an individual, an assembly of individuals, groups or official or unofficial institutions and causes damage to public or private property, with the aim of undermining peace, stability or national unity, inciting fear and terror among people and fomenting chaos with a view to achieving terrorist goals.” The article refers to acts that are considered to constitute terrorism and uses the expression “achieving terrorist goals”, which is the specific criminal purpose of such acts, through which perpetrators seek to undermine peace, stability and national unity. Over recent years, terror operations have involved factionally motivated acts of murder. Article 4 of the same Act states: “(1) Anyone who, as the main perpetrator or accomplice, commits any of the terrorist actions set forth in articles 2 and 3 of the present Act, shall be liable to sentence of death. Anyone who incites, plans, funds or enables terrorists to commit the offences set forth in the present Act shall be liable to the same penalty as the main perpetrator; (2) Anyone who intentionally conceals a terrorist act or harbours a terrorist for the purpose of concealment, shall be liable to imprisonment for life.” According to article 6 (3) of the Act: “Provisions of the Criminal Code shall apply to all situations not stipulated in the present Act.” The act of a person who incites or funds may be more serious than that of the main perpetrator in the case of such offences. This is because they require organization and funding; therefore, terrorist bands need to be organized in order to carry them out and the main perpetrator would be unable to do so alone.

2. With reference to the steps taken in regard of foreign citizens, investigative procedures are defined by the powers of the investigating judge, in accordance with the Code of Criminal Procedure. Representatives of diplomatic missions may be present during investigations involving citizens of their countries, if the investigating judge so decides, depending upon the requirements of the investigation. Diplomatic representatives may also attend trials of their citizens, pursuant to a request to be submitted to the competent court. Iraqi law does not distinguish between nationals and foreigners in investigation and trial proceedings save as concerns documentation and the language used in investigations and trials involving persons who do not speak Arabic. Article 29 of the Prisoners and Detainees Reform Act No. 14 of 2018 states: “Staff of diplomatic missions and embassies may, with the approval of the competent minister to a reasoned request submitted in accordance with the norms of diplomatic protocol, visit their citizens who are being held as inmates or detainees in correctional institutions or correctional institutions for juveniles in Iraq, on condition that members of Iraqi diplomatic missions may similarly visit Iraqi citizens held in prisons or detention centres in the country of the inmate or detainee in question. Prisoners who are citizens of States that do not have diplomatic or consular representation in Iraq may be visited by diplomats from the State that looks after their country’s interests in Iraq. Likewise, prisoners who are refugees or stateless may be visited by diplomats from the State that looks after their interests in Iraq, in accordance with the provisions of this article.”

3. As for cooperation with the United Nations Investigative Team established pursuant to Security Council resolution 2379 (2017), Mr. Karim Khan, head of the Team, has held a series of meetings with the Iraqi authorities, which provided him with all the facilities he required in order to carry out his work in accordance with that resolution. Mr. Khan stated as much in a letter (S/2018/1031) to the president of the Security Council, dated 15 November 2018, in which he spoke highly of the cooperation and coordination with Iraq and with the



committee on international humanitarian law, which is responsible for coordinating with him to carry out his work in Iraq.

4. With regard to steps taken to incorporate core international crimes into Iraqi domestic law, a bill on international crimes has been submitted to the secretariat of the Council of Ministers by the competent ministerial committee in coordination with the committee on international humanitarian law.

---



Ref/ 61 /19

Date: 30/1/2019

The Permanent Mission of The Republic of Iraq to the United Nations Office and other International Organizations at Geneva presents its compliments to the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights, and with reference to its letter dated 28/11/2018, has the honour to transmit herewith the response of the Government of Iraq concerning the joint communication from Special Procedures Branch.

The Permanent Mission of the Republic of Iraq avails itself of this opportunity to renew to the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights, the assurances of its highest consideration.

Geneva, 30<sup>th</sup> January 2019



**Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights.**



## رد حكومة جمهورية العراق على رسالة الإجراءات الخاصة المؤرخة في 2018/11/28:

1- بشأن تطبيق المعايير الدولية الخاصة بعقوبة الاعدام مع الجرائم المنصوص عليها في قانون مكافحة الارهاب رقم 13 لسنة 2005، بينت وزارة العدل بأن القانون العراقي عرف الإرهاب في المادة الاولى (كل فعل إجرامي يقوم به فرد أو جماعة أو منظمة استهدفت فرداً أو مجموعة أفراد أو جماعات أو مؤسسات رسمية أو غير رسمية أوقع الاضرار بالملكات العامة أو الخاصة بغية الاخلال بالوضع الامني أو الاستقرار أو الوحدة الوطنية أو ادخال الرعب والخوف والفرع بين الناس أو إثارة الفوضى تحقيقاً لغايات ارهابية) حيث اشارت الى الاعمال التي تعد افعالاً إرهابية، ويشير القانون الى عبارة تحقيق غايات ارهابية وهو قصد جرمي خاص بتلك الجرائم كما وان جرائم الارهاب يرمي الفاعل منها الاخلال بالوضع الامني والاستقرار والوحدة الوطنية وحيث ان تلك العمليات الارهابية تقوم بأعمال قتل على أساس طائفي وارهابي على مدى السنوات الماضية وان القانون يشير في المادة (4) منه على (1)- يعاقب بالإعدام كل من ارتكب بصفته فاعلاً أصلياً أو شريك عمل أياً من الاعمال الارهابية الواردة بالمادة الثانية والثالثة من هذا القانون، ويعاقب المحرض والمخطط والممول وكل من مكن الارهابيين من القيام بالجرائم الواردة في هذا القانون بعقوبة الفاعل الاصلي. (2)- يعاقب بالسجن المؤبد من اخفى عن عمد أي عمل ارهابي أو أوى شخص إرهابي بهدف التستر، وان القانون يشير في المادة السادسة فقرة (3) على ان (تطبق أحكام قانون العقوبات النافذ بكل ما لم يرد به نص في هذا القانون)، فان فعل المحرض والممول يمكن أن يكون أشد خطورة من فعل الفاعل الاصلي في تلك الجرائم التي تحتاج الى تنظيم وتمويل يتطلب تظافر جهود مجموعات ارهابية منظمة لا يمكن للفاعل الاصلي لوحده أن يقوم بها.

2- بخصوص الإجراءات المتخذة بالنسبة للمواطنين الأجانب ووفقاً للإجراءات الخاصة بالتحقيق فإنها محددة بموجب صلاحيات قاضي التحقيق وفقاً لقانون أصول المحاكمات الجزائية فان البعثات الدبلوماسية يمكن لها الحضور في اجراءات التحقيق الخاصة بمواطنيها متى ما قرر قاضي التحقيق ذلك بناءً على متطلبات سير التحقيق ويمكن أيضاً لتلك البعثات حضور محاكمة مواطنيها بناءً على طلب يقدم الى المحكمة المختصة، كما وان القانون العراقي لا يميز بين الوطني والاجنبي في اجراءات التحقيق والمحاكمة الا بالقدر الذي يتطلبه التعامل مع الوثائق أو اللغة المستخدمة في التحقيق والمحاكمة مع من



لا يتحدث اللغة العربية. ونصت المادة (29) من قانون إصلاح النزلاء والمودعين رقم (14) لسنة 2018 على ان (يجوز لأعضاء البعثات الدبلوماسية والسفارات بموافقة الوزير المختص على طلب مسبق وحسب مقتضيات التعامل الدبلوماسي لزيارة رعاياهم من النزلاء والمودعين والموقوفين في دائرتي الاصلاح العراقية واصلاح الاحداث شرط التعامل بالمثل مع البعثة الدبلوماسية العراقية لزيارة المواطنين العراقيين الموجودين في سجون ومواقف ومراكز الاحتجاز في دولة النزيرل أو المودع أو الموقوف ويسمح للسجناء من مواطني دول ليس لها تمثيل دبلوماسي أو قنصلي في العراق استقبال دبلوماسي الدولة التي تتولى رعاية مصالحهم في العراق كما يسمح للسجناء اللاجئيين أو غير المنتمين الى أي دولة استقبال المندوب الدبلوماسي للدولة التي تتولى رعاية مصالحهم وفقاً لأحكام هذه المادة).

3- فيما يخص التعاون مع فريق التحقيق الدولي المشكل بموجب قرار مجلس الامن رقم (2379) لسنة 2017 فان السيد (كريم خان) رئيس فريق التحقيق الدولي أجرى اجتماعات متواصلة مع الجانب العراقي الذي قدم له كل التسهيلات اللازمة لمباشرة عمله وفق القرار المذكور وأشار الى ذلك في رسالته المؤرخة في 2018/11/15 الى رئيس مجلس الامن التي أشاد فيها بالتعاون والتنسيق مع العراق ولجنة القانون الدولي الانساني المسؤولة عن التنسيق معه لمباشرة عمله في العراق.

4- فيما يخص الإجراءات المتخذة بشأن دمج الجرائم الدولية بالقانون العراقي الوطني، فإن هنالك مشروع قانون الجرائم الدولية مقدم من قبل لجنة وزارية مختصة بالتنسيق مع لجنة القانون الدولي الانساني الى الامانة العامة لمجلس الوزراء.

